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Att. Preben Bang Henriksen. 

Ædelmetalkontrollen i Danmark. 

Gennem de sidste 50 år har jeg som guldsmed haft et ganske godt syn på Ædelmetal Kontrollen. 

Et system der skal sikre at forbrugerne køber de rigtige produkter, med den lødighed som der er garanteret med det navnestempel 

og det lødighedsstempel der fordres. 

Og så er det lige at Ædelmetalkontrollen tabte sutten. 

For år tilbage fjernede man tilskuddet til kontrol, og man forhøjede navnestempelafgiften således at omkostningerne blev dækket. 

Den fordrede kontrol har dog vist at hos mine kollegaer foregår den hver 4 eller hver 5 år. Og såfremt at man får leveret metaller fra 

de førende leverandører så er der ingen kontrol. 

Og så er det så at kontrollen tabte sutten. 

Nu foregår ædelmetal kontrollen via selvkontrol. 

 

Force Technology har nu fundet de vises sten. Man tager et screen dump af en hjemmeside og beder virksomheden om at indsende 

produktet til kontrol. 

Dette svarer til at levnedsmiddelstyrelsen beder restauranter om at indsende en karklud til kontrol for bakterier. Og så kan man jo 

reelt indsende hvad man har lyst til. 

Jeg blev bedt om at indsende en ørehænger i 925S som jeg sælger via min Webshop. Men den bliver først produceret når den bliver 

bestilt. 

Dette er et produkt der vejer 2,7 gram. Og dermed slet ikke er stemplingspligtig. Hverken med navn eller lødighed. 

Når man så tænker på hvor mange firmaer der skyder op på nettet med importerede varer fra Asien, der hverken er stemplet eller 

kontrolleret for nikkel eller andre metaller. 

Så må man jo indrømme at kontrol er blot en instans der ikke har nogen berettigelse.  

Sikringsstyrelsen i Esbjerg har ikke formået at give et svar på hvordan at ædelmetalkontrollen skal fungere. 

Åbenbart er Force i øjeblikket det firma der varetager denne kontrol. Dette skyldes at ingen andre har givet bud på at foretage 

denne kontrol. 

 

Men som det fungerer nu er der ingen kontrol. Enhver kan importere smykker fra Asien og sælge dem uden navnestempel eller 

lødighed. 

Jeg kan reelt slette mit navnestempel og så producere hvad jeg har lyst til. For der er ingen kontrol. 

Det er muligt at man fra Erhvervsministeriet har tabt sutten. Men det kan ikke være rimeligt at forbrugerne skal leve med produkter 

der på ingen måde bliver kontrolleret. 

Mine kollegaer i branchen, som jeg har talt med, har haft besøg af Force med et interval på 3 til 5 år. Og der er hos de fleste slet ikke 

taget prøver af metaller. 

 

Måske skal man spare. Men lige her har man virkelig tabt sutten. De 4 millioner man sparede bort er virkelig et godt bud på hvor 

man skal spare. Så lad os da nu svindle alt det vi kan. 

Vi omsmelter og fremstiller underlødigt, og det gør vi jo med rolig samvittighed. For der er ingen kontrol. 
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Efter 53 år i branchen kan man jo kun tænke sit. Men der må virkelig være et brist i systemet. 

 

Med venlig hilsen 

Fra et værksted der kun kan græmmes over dette tiltag. 

Guldsmed og juveler 

Asbjørn Zinck Høegh. 

 

Og PS. Jeg har nægtet at fremsende en prøve jeg skal fremstille for egen regning, og som ikke er kontrol værdig, blot fordi at Force 

henholder sig til en bekendtgørelse der er hul i hovedet. 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


